
Oświadczenie złożone 

przez senatora Andrzeja Kobiaka 

na 57. posiedzeniu Senatu 

w dniu 31 stycznia 2023 r. 

Oświadczenie skierowane do ministra funduszy i polityki regionalnej Grzegorza Pudy 

Szanowny Panie Ministrze! 

Mając na uwadze nałożone ustawą z 30 kwietnia 2010 r. o Narodowym Centrum Badań 

i Rozwoju obowiązki ministra właściwego do spraw rozwoju regionalnego w zakresie nadzoru 

nad działalnością NCBiR w zakresie legalności, gospodarności i rzetelności, zwracam się 

z prośbą o wyjaśnienie zgłaszanych mi wątpliwości związanych z postępowaniem w sprawie 

ogłoszonego 12 października 2022 r. konkursu „Szybka Ścieżka – Innowacje Cyfrowe”. 

Wątpliwości dotyczą następujących okoliczności. 

Po pierwsze, zasadności wydłużenia terminu składania wniosków do godziny 24.00 

w ostatnim dniu wskazanego wcześniej terminu. 

Po drugie, uzasadnienia uprzywilejowanego potraktowania 2 wniosków: wniosku nr (…) 

złożonego przez spółkę (…) sp. z o.o. oraz wniosku nr (…) złożonego przez spółkę (…) Spółka 

z o.o. Wniosek nr (…) został złożony w dodatkowo wydłużonym terminie przez spółkę 

założoną przez 1 osobę, z siedzibą w prywatnym mieszkaniu, z kapitałem zakładowym 

5 tysięcy zł, na 10 dni przed złożeniem przedmiotowego wniosku. Wśród wniosków 

dopuszczonych do finansowania znalazł się w grupie o najniższej ocenie (10 na 16 punktów). 

Tematyka wniosku (…) nie jest nowa, a na rynku funkcjonuje wiele komercyjnie dostępnych 

rozwiązań w tym obszarze. Podmiotowi temu przydzielono 54,9 miliona zł dofinansowania. 

Wniosek nr (…) złożyła spółka (…) z Białegostoku. Mimo iż ten wniosek również dostał 

stosunkowo niską ocenę (11 na 16 punktów), spółka ta otrzymała najwyższe dofinansowanie w 

wysokości 122,9 miliona zł. Wysokość tego dofinansowania budzi wątpliwości nie tylko z 

powodu uzyskanej oceny punktowej, ale także dlatego, że przedmiotem konkursu były projekty 

badawcze, a wskazana w tym wypadku wartość całego projektu – 153,7 miliona – wskazuje 

raczej na to, że projekt obejmuje również koszty budowy pełnej infrastruktury. 

Po trzecie, przyznania 2 podmiotom, o których tu mowa, rażąco wysokiego dofinansowania 

w porównaniu z pozostałymi 115 wnioskami pozytywnie rozpatrzonymi w konkursie. 

W przypadku tych wniosków średnia kwota dofinansowania wyniosła 5,4 miliona zł, 

a maksymalna – 11,6 miliona zł. Oznacza to, że dofinansowanie tych 2 wniosków w łącznej 

kwocie 177,8 miliona zł stanowiło 22% kwoty przeznaczonej na dofinansowanie wszystkich 

117 projektów konkursowych. Wątpliwości są tym większe, że zgodnie z warunkami konkursu 

przyznane dofinansowanie powinno zostać wykorzystane do końca tego roku. Zwraca też 

uwagę okoliczność, iż w trakcie trwania konkursu zwiększono jego budżet z początkowych 

645 milionów zł do 811 milionów zł, czego głównym beneficjentem okazały się 2 opisane 

podmioty. 

Bardzo proszę o udzielenie wyjaśnień w kwestii wskazanych wątpliwości. 

Z poważaniem 

Andrzej Kobiak 

senator RP 


